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14. marts 2023 

 

 
HØRING: ANSØGNING OM UDPLANTNING AF ÅLEGRÆS I AARHUS BUGT VED DYNGBY 
STRAND, ODDER KOMMUNE OG BELLEVUE STRAND, AARHUS KOMMUNE – jr.nr. 
23/02033 
 
 
Grundejerforeningen afgiver sammen med Digelaget for Vejlby Fed og Fællesrådet for Vejlby 
Risskov nedennævnte høringssvar vedrørende 23/02033 – Udplantning af ålegræs ved Bellevue 
Strand. 
 
Indledningsvis vil jeg erindre om et møde på Bellevue Strand mandag den 24. januar 2022, hvor 
grundejerforeningen og digelaget sammen med repræsentanter for Sportsfiskerforbundet drøftede 
problemstillingen om etablering af et stenrev og udplantning af ålegræs ud for Aarhus bedste 
badestrand. Et område der dagligt året rundt anvendes af henholdsvis badegæster og 
vandsportsudøvere så som sejlere, bådroere, kajakroere, padlere, surfere og havsvømmere m.fl. 
 
Konklusionen på mødet blev, at Sportsfiskerforbundet afstod fra at etablere et stenrev og udplante 
ålegræs, idet modstanden fra lokalbefolkningen var for massiv. 
 
Det er derfor med stor undren, at vi nu via Kystdirektoratet modtager en ansøgning om udplantning 
af ålegræs. Det er også med stor undren, at vi ikke er blevet kontaktet på ny mhp. en dialog, og må 
blot konstatere, at tilliden og troværdigheden til Sportsfiskerforbundet har lidt et knæk. 
 
Vores argumenter imod udplantning af ålegræs er, at man: 
 

• eksperimenterer med metal (søm) uden konsekvensberegning for miljø, færgebølger etc.  

• gør “Aarhus badestrand” ubrugelig for de badende 

• ødelægger et unikt rekreativt blåt område til gavn for alle indbyggere i Aarhus 

• ødelægger de ca. 30 meter lange private og offentlige badebroer 

• gør op med mulighederne for udøvelse af vandsport, der er en daglig glæde for hundredvis 
af udøvere af: 

▪ kajaksport 
▪ robåde 
▪ vindsurfing 
▪ kitesurfing 
▪ padle 
▪ alm. sejlsport 
▪ havsvømning 

 
Ligesom med stenrevet, er der jo en åbenlys interessekonflikt mellem den sandrige strand, 
badegæsten finder attraktiv, og den noget mere plumrede strand sportsfiskeren finder attraktiv. 
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Stranden Bellevue-Vejlby Hage, er noget så unikt som en fantastisk badestrand i umiddelbar 
nærhed af (stor)byen Aarhus, en by, som i forvejen er presset på rekreative områder for byens 
borgere.  
 
Lokale erfaringer er ikke engang et år gamle, og stammer fra et pilotprojekt ved Studstrup, som har 
en kyst, der er væsentligt mindre udsat for bølger og strøm end den ønskede strækning Bellevue-
Vejlby Hage. 
 
Se:  https://8541.dk/nyhedsvisning/70-natur/1192-30-kysthjaelpere-plantede-alegraes 
 
Der nævnes i denne artikel følgende umiddelbare erfaringer fra Studstrup, og om erfaringerne er 
positive nok, afhænger af øjnene der ser: 
”– I de cirkler, hvor vi havde udplantet ålegræsset, var det stadig levende. Nogle steder så det dog 
lidt tyndt ud, måske fordi krabber havde spist af det, eller bølger havde slidt det.” 
https://www.sportsfiskeren.dk/natur-og-fiskeripolitik/nyheder/2022/12/kysthjaelper-udplantet-
aalegraes-er-kommet-godt-fra-start-i-kaloe-vig. 
 
Som det fremgår af artiklen fra Studstrup bændsles ålegræsset til et spidst stålsøm, der så stikkes i 
havbunden. Det må være muligt at finde andet naturligt biologisk nedbrydeligt middel at fixere med 
end jernsøm. 
 
Den stærke bølgepåvirkning på strækningens åbne kyst, og i særdeleshed Molsliniens voldsomme 
og specielle bølgekarakter på kyststrækningen Bellevue-Vejlby Hage, vil afgjort gøre sit til at rykke 
sømmet op med det plantede ålegræs som et sejl i vandet. 
 
Dermed kan vi meget vel imødese en masse spidse stålsøm, der efter udplantning ender på 
strandbredden og den lave havbund længere inde til fare og ubehag for badegæster og 
hundepoter. 
Det nævnes, at de anvendte søm nok går til efter kort tid i saltvand, men man kan stærkt betvivle, 
hvad kort tid egentlig er her? 
 
Der er i Danmark over 8000 km kystlinje – hvorfor skal badestranden for en stor del af Aarhus’ 
borgere absolut være ”prøvekanin” på et projekt, der indtil videre er særdeles begrænsede 
erfaringer med. 
 
Det må være muligt at finde og anvise mindre brugsmæssigt sarte kystområder end dette.  
 
På vegne af Fællesrådet for Vejlby Risskov, Digelaget for Vejlby Fed, Vejlby-Risskov 
Grundejerforening og Grundejerforeningen Vejlby Fed siger vi derfor NEJ til udplantning af ålegræs. 
 
Bent Hjorth 
Formand  

Grundejerforeningen Vejlby Fed 
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